

Sex

Nurse-Patient Sexual Contacts in Psychiatric and in Somatic Hospitals

K.M. Bachmann, J. Bossi and F. Moggi
Psychiatric University Clinic Berne,
Bolligenstrasse 111, CH-3072 Berne, Switzerland

Sexual contacts between therapists and their patients represents a severe problem in every therapeutical setting. A number of studies document this problem in outpatient settings.

To date, systematic research has not been conducted on the sexual contact between nurses working in either psychiatric or somatic hospitals and their patients.

The present study was designed to gather data on the respondents demographic characteristics, to assess nurses' attitudes about sexual contacts with their patients and to determine the prevalence of their sexual misconduct.

A questionnaire was mailed out to 447 female nurses in psychiatric hospitals and to 1090 female nurses working in somatic hospitals. 10% of the "psychiatric" nurses and 8% of the "somatic" nurses acknowledged having had sexual contacts (defined as: "physical contact between a patient and a nurse, in which the latter experiences sexual arousal") with their previous patients.

A significant difference in nurse-patient relationship at the time of sexual contacts was found between the "psychiatric" and the "somatic" nurses. Although the incidence of female nurses-patient contact seems to be higher than in other relationships with female therapists, insight has yet to be gained into the nature of these contacts.

SOZIALE PROBLEME EINES ELTERNLOSEN TRANSSEXUELLEN

I. Miciutia, R. Macrea

Department of Psychiatry, University of Medicine and Pharmacy, str. Emil Isac, no. 13, 3400 - Cluj-Napoca, Romania

Die Seltenheit des Transsexualismus in Rumänien führt dazu, dass diese nosologische Kategorie im psychiatrischen Milieu fast unbekannt ist.

Nach der politischen Wendung des Jahres 1989 kam es zur Entfaltung einer freien Presse, die über alles schrieb, was 45 Jahre tabu war: unterdessen waren die sexuellen Themen und Berichte über Selbstmord vom Publikum begehrte. Der Einfluss der Massenmedien auf die psychiatrische Pathologie war gross und ist bewiesen.

Wir schildern den Fall eines 19-jährigen Transsexuellen, der seit seinem 3. Lebensjahr im Waisenhaus aufwuchs, dessen leichte Oligophrenie die chirurgische Intervention zur Sexumwandlung kontraindizierte.

Neben seinem fast unlöslichen seelischen und physischen Leiden, ist der Patient mit einer besonderen sozialen Situation konfrontiert: durch sein Alter wurde er aus dem Waisenhaus ausgeschlossen und in ein Zentrum für erwachsene Geistesbehinderte eingewiesen. Letzteres wurde vom Patienten nicht akzeptiert.

Literatur anerkannter Sexologen (Money, Springer) schildert ausführlich Lösungen, bringt aber wenig über Misserfolge. Anhand der Darstellung dieses Falles bitten wir um ein "brainstorming".